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توضیحات رییس انجمن دوستداران میراث 
فرهنگی فارس

»سووشون« در خانه تاریخی شیراز 
چگونه ساخته شد؟

به دنبال واکنش هایی به حضور گروه فیلم سازی 
که  »نصیرالملک«  تاریخی  خانه  در  »سووشون« 
بوده است،  بسته  به روی گردشگران  آن  درهای 
و  میراث فرهنگی  دوست داران  انجمن  رئیس 
گردشگری استان فارس گفت: ساخت این اثر در 
از  تا  بوده  انجمن  این  با همراهی  تاریخی  اماکن 

آسیب های احتمالی جلوگیری کنند.
از  نگرانی  درباره  ایسنا  در  گزارشی  انتشار  با 
وضعیت عمارت »نصیرالملک« در شیراز همزمان 
با حضور گروه فیلم سازی »سووشون« به کارگردانی 
نرگس آبیار و طرح پرسش درباره چگونگی حضور 
به  با توجه  تاریخی  اماکن  گروه های فیلم ساز در 
فرهنگی،  میراث  وزارت  ممنوعانه  دستورالعمل 
عوامل سازنده این اثر، پاسخ گویی در این باره را به 
گردشگری  و  میراث فرهنگی  دوست داران  انجمن 
استان فارس واگذار کردند که در جریان ساختِ 

این اثر در اماکن تاریخی بود.
دوست داران  انجمن  رئیس  ـ  منیعاتی  مسعود 
میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس ـ به ایسنا 
دانشور،  سیمین  اثر  به  علاقه  دلیل  به  گفت: 
تاریخی  آثار  معرفی  به  کمک  و  »سووشون« 
البته بیشتر از همه، با هدف  ناشناخته شیراز و 
جلوگیری از آسیب های احتمالی پس از ماجرایی 
که در روزهای آغاز کار این گروه فیلم ساز در باغ 
عفیف آباد پیش آمد، مستقلا وارد عمل شدیم و در 

کنار این گروه قرار گرفتیم.
فیلم  و  خانگی  سریال  کرد:  ساخت  اضافه  او 
سووشون زمانی که در باغ عفیف آباد شیراز آغاز 
شد، مشکلاتی داشت و بعد که انجمن دوست داران 
را  هماهنگی ها  برخی  و  وارد شد  فرهنگی  میراث 
انجام داد تا هیچ خسارت و آسیبی به آثار تاریخی و 
اماکنی که محل فیلم برداری است،  وارد نشود، در 
هشت ماه گذشته همواره یکی از اعضای انجمن در 
کنار تیم سازنده اثر سووشون حضور داشته است.

و  میراث فرهنگی  دوست داران  انجمن  رئیس 
خانه  انتخاب  درباره  فارس  استان  گردشگری 
نصیرالملک با توجه به این که این عمارت با تزئینات 
فاخر و ارزشمند درحال حاضر محل استقرار پایگاه 
بافت تاریخی شیراز بوده و امکان بازدید عمومی 
ندارد، اظهار کرد:  حدود دو سال پیش در سفر 
کارگردان به شیراز برای بررسی لوکیشن ها،   تعداد 
زیادی از خانه ها و اماکن تاریخی بازدید شده، از 
آن  البته  است.  انتخاب شده  تعدادی  آن ها  بین 
بازدیدها با مجوز و همراهی میراث فرهنگی بوده 

است.
او اضافه کرد:  این گروه فقط یک روز در خانه 
نصیرالملک فیلم برداری داشت که به این منظور، 
قسمت شاه نشین را انتخاب کرده بود. این خانه 
در حال حاضر محل استقرار دفتر بافت تاریخی 
این  اتاق های  شیراز است و وسایل کار آن ها در 
عمارت قرار دارد که وقتی عوامل فیلم می خواستند 
را  آن  و  کنند  خارج  شاه نشین  از  را  وسایل  این 
حباب دار  پلاستیک های  خودمان  ما  کنند،  فرش 
تهیه کردیم و بخش هایی را که در معرض آسیب 
احتمالی قرار داشت، پوشاندیم و تا آخرین لحظه 
حضور عوامل سازنده این اثر در خانه نصیرالملک 

حواسمان بود.
منیعاتی درباره حضور نماینده اداره کل میراث 
اماکن  در  فیلم  این  ساخت  جریان  در  فرهنگی 
تاریخی شیراز نیز گفت:  طبیعتا که نماینده این 
اداره کل حضور داشته  ولی انجمن مستقل وارد 
این ماجرا شده است و از همان ابتدا هرچه پیشنهاد 
و توصیه داشتیم، گروه سازنده فیلم رعایت کردند. 
حضور ما هم به دستگاه میراث فرهنگی ارتباطی 

ندارد و از جانب آن ها نبوده است.
و  میراث فرهنگی  دوست داران  انجمن  رئیس 
گردشگری استان فارس با اشاره به ادامه کار پروژه 
امیدواریم  ما  کرد:   بیان  شیراز،    در  آبیار  نرگس 
باغ  در  به ویژه  دکورها  و  الحاقات  کار،  پایان  در 
عیفیف آباد، جمع آوری شوند و میراث فرهنگی نیز 

باید پیگیر این موضوع باشد.
وزارت  از  گفت وگو،  این  ارسال  لحظه  تا  ایسنا 
نیز  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث 
پیگیر بود تا توضیحات احتمالی آن ها را براساس 
درباره  وزارتخانه  این  دستورالعمل   ۱۳ ماده 
»فیلم برداری و عکاسی از اماکن تاریخی و اموال 
منقول فرهنگی  ـ تاریخی« که در سال ۱۳۹۸ صادر 

شده است، دریافت کند که بی نتیجه ماند.

آماده سازی سریالی دیگر با بازی 
مهران مدیری و فرخ نژاد

»پدر گواردیولا« عنوان سریالی جدید در شبکه 
نمایش خانگی به کارگردانی و نویسندگی سعید 
حمید  و  مدیری  مهران  از  که  است  نعمت الله 
بازیگران اصلی در این سریال  فرخ نژاد به عنوان 
یاد می شود. مراحل ضبط این مجموعه به گفته 
تهیه کننده به پایان رسیده و همچنان در حال آماده 

سازی نهایی است تا به انتشار برسد.
ـ  »پدرگواردیولا«  تهیه کننده  ـ  نوروزبیگی  جواد 
درباره  مراحل تولید و زمان پخش این سریال به 
ایسنا گفت: ساخت این مجموعه در آذر ماه سال 
۱۴۰۰ شروع شد و تیرماه ۱۴۰۱ بود که فیلمبرداری 
آن به پایان رسید و در حال حاضر نیز در مرحله 

آماده سازی نهایی است.
به گفته این تهیه کننده زمان انتشار و پلتفرم 
پخش کننده »پدرگواردیولا« هنوز مشخص نیست.

از حمید فرخ نژاد به عنوان یکی از بازیگر نقش 
اصلی این سریال یاد می شود و از آنجا که اظهارات 
اخیر این بازیگر، حاشیه های بسیاری را با خود به 
همراه داشته است، چندان دور از انتظار نیست 
که »پدرگواردیولا« نیز با مشکلاتی در مجوز پخش 
روبه رو شود. هرچند با حل مشکل انتشار سریال 
ایفای نقش  »سقوط« که فرخ نژاد در آن هم به 
پرداخته بود، می توان انتظار داشت که درنهایت 
تعامل سازندگان، پلتفرم پخش کننده و مسئولان 
ساترا به حل مشکل انتشار سریال نعمت الله هم 

بینجامد.
تکلیف انتشار سریال »سقوط« بعد از برگزاری 
مربوطه،  پلتفرم  نمایندگان  حضور  با  جلساتی 
محمدحسین مهدویان مشاور کارگردان و نماینده 
نهادهای نظارتی روشن شد و به رفع مشکل انجامید 
و این سریال این روزها در حال پخش است. بنابراین 
با این رویکرد مسئولان نظارتی، به نظر می رسد گره 
پخش سریال »پدرگواردیولا« نیز چندان کور نباشد. 
در این سریال بازیگرانی چون مهران مدیری، حمید 
فرخ نژاد، ستاره اسکندری، علیرضا خمسه، مریم 
نرگس  مهدی سلطانی،  گلچین،  مرجانه  بوبانی، 
محمدی، علی اوجی، هنگامه قاضیانی، امیرمهدی 
ژوله، نسیم ادبی، سیامک صفری، سارا خوئینی ها، 
پریوش  پرور،  عدل  آرش  علیمردانی،  محمدرضا 
النا  قاصدی،  سهیل  شریف،  مسعود  نظریه، 
حیدری، محمدرضا هاشمی و جانان نعمت الله 
ایفای نقش کرده اند. سریال »پدر گواردیولا« اولین 
تجربه سعید نعمت الله در ژانر اجتماعی در شبکه 
نمایش خانگی است. نعمت الله این سریال را بر 
اساس فیلمنامه ای از خودش کارگردانی کرده است. 
همچنین سعید براتی مدیریت فیلمبرداری مجموعه 

را بر عهده دارد.
الله در  از سریال های تلویزیونی سعید نعمت 
مقام نویسنده می توان به »عقیق«، »برادر جان«، 
»پشت بام تهران«، »مدینه« و »زیر پای مادر« 

اشاره کرد.

چه کسی ۵۰۰۰ کتاب را سوزاند؟
مقام های محلی ولایت پنجشیر از آتش سوزی 
پیشین  عدلیه  وزیر  معنوی  احمد  فضل  منزل 
جمهوری اسلامی افغانستان خبر دادند؛ اتفاقی که 
با عنوان آتش زدن کتابخانه پنجشیر توسط طالبان 

انعکاس یافته است.
به گزارش ایسنا، مولانا نصرالله ملک زاده، رئیس 
اطلاعات و فرهنگ ولایت پنجشیر به خبرگزاری 
خامه پرس گفته در خانه فضل احمد معنوی در 
داده  رخ  آتش سوزی  این ولایت  در  رخا  منطقه 
طبقه  در  سوزی  آتش  اعلان،  این  بر  بنا  است. 
پنجم منزل با حضور تیم آتش نشانی در محل 
آتش سوزی مهار شد و گرچه تلفات جانی گزارش 
نداشته اما خسارات مالی زیادی به ساختمان وارد 

شده است.
یک  که  می گویند  پنجشیر  در  محلی  منابع 
کتابخانه بزرگ در این ساختمان که حدود ۵ هزار 
کتاب ارزشمند از رشته های مختلف را در خود جای 
داده بود، کاملا سوخته و خاکستر شد؛ کتابخانه ای 
که فضل احمد معنوی مالک این بنا هر از چند 
گاهی در آن برنامه های کتابخوانی و فرهنگی برگزار 
می کرد. فضل احمد معنوی، وزیر و سیاستمدار 
ولایت  از  اصالتاً  که  افغانستان  تبعیدی  سابق 
واکنش  رویداد  این  به  بلافاصله  است،  پنجشیر 
نشان داد و آن را عمدی و یک حرکت بسیار بزدلانه 
و  کرد  توصیف  افغانستان  دشمنان  به  اشاره  با 
گفت: »دشمن بشریت کتابخانه مرا در پنجشیر که 
هزاران کتاب از رشته های مختلف از جمله اسلام، 
جای  خود  در  را  ادبیات  و  دانشگاه  تاریخ،  دین، 
داده بود، به آتش کشیده است. افغانستان وطن 
مشترک ماست و متأسفانه دستاوردهای معنوی و 

مادی ما به تدریج در آتش می سوزد.«
در  گسترده  های  محکومیت  با  رویداد  این 
افغانستان و خارج از آن همراه شده اما مقامات 
طالبان هنوز در این زمینه اظهار نظری نکرده اند، در 
حالی که برخی دیگر از رسانه های غیرافغان، طالبان 

را عامل این آتشوزی معرفی کرده اند.

به گزارش مهر، کمتر از سه هفته به برگزاری چهل 
و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر زمان باقی 
مانده است و با توجه به رکودی که هر ساله پس از 
این رویداد بر چرخه اکران سینما تا موعد عید نوروز 
آخرین  را  هفته  چند  این  می توان  می شود،  حاکم 
فرصت برای وارد کردن شوک اقتصادی به سینماها 

به امید احیای »گیشه ۱۴۰۱« در نظر گرفت.
تا همین چند روز پیش شرایط به گونه ای بود که به 
دلیل حضور کم رنگ مخاطبان در سالن های سینمایی 
صاحبان آثار مهم رغبت چندانی به ورود فیلم شان 
به چرخه اکران نداشتند و تلاش های شورای صنفی 
نمایش هم برای تغییر در ترکیب فیلم های در حال 
اکران به امید ترغیب مخاطبان، راه به جایی نمی برد؛ 
در چنین شرایطی ورود دو فیلم پرسروصدا که یکی تا 
مرز شکار سیمرغ بهترین فیلم مردمی جشنواره فجر 
پیش رفت و دیگری هم مدت هاست بر لبه پرتگاه 
توقیف منتظر تعیین تکلیف مانده بود، یک اتفاق 

ویژه به حساب می آید.
فیلم سینمایی »ملاقات خصوصی« به عنوان اولین 
تجربه کارگردانی امید شمس با بازی پریناز ایزدیار و 
هوتن شکیبا از فیلم های تحسین شده جشنواره چهلم 
فیلم فجر بود که تا یک روز مانده به برگزاری آئین 
اختتامیه این رویداد در جدول آرای مردمی جشنواره 
صدر جدول را از آن خود کرده بود و می توانست 
سیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را هم شکار 
برخی  که  ابهاماتی  دلیل  به  فرصت  این  اما  کند 
تهیه کنندگان به فرآیند اخذ آرای مردمی وارد کردند، 

از دست رفت.
به گفته روح الله سهرابی مدیرکل  فیلم که  این 
مشکلاتی  با  سینمایی  سازمان  نمایش  و  عرضه 
برای دریافت پروانه نمایش هم مواجه بوده و بعد 
از مذاکرات صورت گرفته میان مدیران سینمایی 
و مسئولان قضائی، پروانه نمایش آن صادر شده 
است، داستان یک عشق متفاوت را روایت می کند 
»این  است؛  شده  قید  آن  داستان  خلاصه  در  و 
هم  به  نکنیم  خلاف  اگه  که  دوست داشتنیه  چه 

نمی رسیم؟«
کمدی  یک  که  راست«  »چپ  سینمایی  فیلم 
ساخته  تازه ترین  هم  می آید  حساب  به  سیاسی 
سینمایی حامد محمدی به تهیه کنندگی پدرش یعنی 
منوچهر محمدی به حساب می آید. فیلمی با بازی 
و  آسایش  ویشگا  قاسم خانی،  پیمان  رامبد جوان، 
سارا بهرامی که با تکیه بر حاشیه هایی که تا به امروز 
پشت سر گذاشته است، امید بسیاری به فروش در 

گیشه دارد.
شدن  جابه جا  درباره  راست  چپ  فیلم  داستان 
نوزادان دو زوج اصلاح طلب و اصولگرا در بیمارستان 

و ماجراهایی است که برای آن ها اتفاق می افتد.
فیلم های  تهیه کنندگی  در  که  محمدی  منوچهر 
پرفروش ید طولایی در سینمای ایران دارد، پیش تر 
گفته بود که »چپ راست« از نظر موضوع و برقراری 
ارتباط با مخاطب می تواند به دیگر فیلم موفق کارنامه 

خودش یعنی »مارمولک« تنه بزند!

تازه واردها چه کارنامه ای در گیشه دارند؟
اما ورود این دو فیلم جدید به چرخه اکران طی 
دو روز پایانی هفته گذشته، چه تأثیری بر گیشه 
سینماها داشته و چقدر می توان به احیای گیشه ها 
در سه هفته باقی مانده تا پیش از جشنواره فیلم فجر 

به مدد این دو فیلم، امیدوار بود؟
براساس اطلاعات ثبت شده در سامانه سمفا، فیلم 
»ملاقات خصوصی« که از روز ۱۳ دی ماه روانه پرده 
بالغ بر ۶۹ هزار  تا به امروز  سینماها شده است، 
مخاطب داشته و رقم ثبت شده در گیشه این فیلم 
هم به تازگی از مرز ۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
عبور کرده است. این عملکرد در گیشه برای یک فیلم 
غیرکمدی بسیار امیدوارکننده است و دور از انتظار 
نیست که این فیلم بتواند تبدیل به رقیبی جدی برای 
دیگر فیلم اولی موفق اکران امسال یعنی »علف زار« 

به کارگردانی کاظم دانشی تبدیل شود.
میلیارد   ۲۰ فروش  رکورد  به  رسیدن  که  البته 
»ملاقات  اما  است  دشواری  کار  فیلم  آن  تومانی 
از  بازیگران و هم  ترکیب  از منظر  خصوصی« هم 
منظر جذابیت های داستانی، ظرفیت نزدیک شدن 

به این رکورد را دارد.
تازه نفس تر  اما  راست«  »چپ  سینمایی  فیلم 
به حساب می آید؛ این فیلم که اکران خود را از ۲۱ 
دی ماه آغاز کرده است، در همین سه روز ابتدایی 

اکران بالغ بر ۱۶ هزار مخاطب را به سالن سینماها 
کشانده و رقم ۶۲۸ میلیون تومان را هم به نام خود 

در گیشه ثبت کرده است.
و  تبلیغاتی  ظرفیت های  نبود  گرفتن  نظر  در  با 
کمدی،  فیلم  این  اکران  برای  مناسب  اطلاع رسانی 
این فروش را هم می توان فروشی قابل قبول دانست 
هرچند که این فیلم کمدی رقبای سرسختی مانند 
»انفرادی« در اکران امسال داشته که بیش از ۷۰ 
میلیارد تومان فروش داشته اند و شکستن این رکورد 
و پیشی گرفتن از این رقبا، اصلاً کار ساده ای نیست!

فیلم های تازه نفس در هر سانس چند مخاطب 
داشته اند؟

با احتساب تعداد سانس های تعلق گرفته به این دو 
فیلم در روزهای گذشته از اکران و مجموع مخاطبان 
هر یک از فیلم ها می توان به متوسط مخاطبان در هر 
سانس هم استناد کرد؛ بر این اساس فیلم »ملاقات 
خصوصی« تا کنون و به طور متوسط در هر سانس 
میزبان ۱۷ مخاطب بوده است و فیلم »چپ راست« 
با همین معیار به طور متوسط در هر سانس میزبان 

۱۳ مخاطب بوده است.
برای به دست آورد شاخصی جهت ارزیابی عملکرد 
این دو فیلم در جذب مخاطب در هر سانس بد 
نیست بدانید این عدد برای فیلم »انفرادی« به عنوان 
پرفروش ترین فیلم امسال سینماها بالغ بر ۲۳ نفر در 

هر سانس بوده است.
در نبود ظرفیت های تبلیغاتی مانند پخش تیزرهای 
تلویزیونی و یا استفاده از تبلیغات در فضای مجازی، 
همه فیلم های اکران ناگزیر از اتکا به تبلیغات دهان 
فیلم  دو  دید  باید  و  هستند  مخاطبان  دهان  به 
تازه نفس چقدر می توانند مخاطبان خود را راضی از 
سالن های سینما راهی منزل کنند تا هر یک از آن ها 
خودشان تبدیل به بلندگوهای تبلیغاتی این فیلم ها 

برای افزایش مخاطبان شوند.
سینمای ایران در حالی ماه های پایانی سال ۱۴۰۱ 
یک را پشت سر می گذارد که براساس آمار رسمی 
تعداد مخاطبان سینمای ایران از مرز ۱۱ میلیون نفر 
عبور کرده و مجموع فروش فیلم های روی پرده از 
ابتدای سال تا کنون به رقم ۳۴۰ میلیارد تومان رسیده 

است.
این ارقام در حالی است که در سال ۱۴۰۰ مجموع 
مخاطبان سینمای ایران ۷ میلیون نفر و رقم ثبت شده 
در گیشه سال گذشته هم ۱۸۵ میلیارد تومان بوده 
است؛ با توجه به عبور از بحران کرونا، انتظار این بود 
که فاصله فروش فیلم ها و تعداد مخاطبان سینمای 
خیلی  قبل،  سال  به  نسبت  جاری  سال  در  ایران 
بیشتر از آنچه تا به امروز محقق شده، باشد که با 
توجه به شرایط حاکم بر سینمای ایران و به ویژه تأثیر 

التهابات و ناآرامی های ماه های اخیر، اینگونه نشد!

در همه دوران و در بسیاری از قصه های کهن تا امروز انسان 
پس از طی کردن مراحل مختلف زندگی، لذت جویی ها و حرص 
زدن ها، جهان را بدنبال زیبایی هایش پرسه زدن و نهایتا زایش بارها 
و بارها خسران به مصداق إنَِّ الْْإنِسَْانَ لفَِی خسُْرٍ که دستاورد اصلی 
سطحی نگری اوست، اگر مرگ او را تسلیم نکند، خود تسلیم 
تعمق و تفکر در خصلت هایی چون کرامت و خضوع می شود  و اگر 
خوش شانس باشد نوری از معرفت بالاخره از روزنه ای در روحش 

نفوذ خواهد کرد. 
به گزارش خبرآنلاین نمایشگاه آثار نقاشی سید علی میرفتاح که 
این روزها برقرار است ناخواسته ابعاد فراموش شده ای همچون 
کرامت، فروتنی، تاب آوری، صبوری را در مخاطب بیدار می کند 
که بعید است چنین تلنگر کوبنده ای را بتوان با دیدن کرگدن های 
توضیحات  در  خود  که  همان طور  نکرد.  تجربه  میرفتاح  دنیای 
و  کلفتی، بخشندگی، صبوری  پوست  مرام  و  نوشته  پوسترش 

تحمل، تنهایی کرگدن ستودنیست.
اگر بی انصافی نکنم و سابقه آشنایی مان را با آثار شما به نام 
کرگدن و یا کرگدن نامه بخواهم بیاد بیاورم شاید برگردد به حدود 
بیست سال پیش ستون کرگدن روزنامه شرق که علی میرفتاح 
نویسنده اش بود و سبکی تازه را در یادداشت نویسی آن روزها رواج 
داد. این مدل یادداشت نویسی کمابیش در جای جای مطبوعات 
دیده شد به زعم خیلی ها شاید اما ادامه نیافت .اما علی میرفتاح با 
ستون کرگدن نامه اش راه طولانی طی کرد تا هفته نامه کرگدن و 
امروز آثار تجسمی در این رابطه توضیح دهید درباره اینکه کرگدن 
اصلا از کجا آمد و چگونه در ذهن شما شکل گرفت ؟ چگونه ادامه 
پیدا کرد و چطور در شکل های گوناگون ادبی و هنری برجسته 

شد؟
جای دیگری به تفصیل گفته ام که کی و کجا سر و کله کرگدن پیدا 
شد. اینجا به اختصار عرض می کنم که کرگدن از دل هفته نامه مهر 
بیرون آمد و این استعاره بیشتر معطوف به تنهایی کرگدن هاست. 
البته در حیات وحش طبق گفته رفتارشناس ها، کرگدن ها چندان 
هم تنها نیستند اما این موجود درشت اندام در ذهن و خیال مردم، 

تتها و تاحدودی مغموم است. جمله منسوب به بودا را باید به 
خاطر داشته باشید که همچون کرگدن تنها سفر کن. همین جمله 
بودا مرا برآن داشت تا برای کار و بارم از این استعاره استفاده 
کنم. کرگدن هایی که در نمایشگاه می بینید درواقع خاستگاه شان 

به همان مهر و ستون های روزنامه نویسی ام برمی گردد.
وقتی وارد نمایشگاه آثار نقاشی تان شدم یاد برشی از نمایشنامه 
کرگدن اثر »اوژن یونسکو« افتادم آنجا که برانژه، صاحب کافه، مرد 
منطق دان، آقای پیر و.... هر کدام جمله ای با این مضمون به زبان 
می آورند:  ...باز هم کرگدن ... عجب کرگدن ... چطور کرگدن؟ ... 
و جملاتی از این قبیل اینجا قصه گو و راوی نمایشگاه شما، کرگدن 
هست و باز هم کرگدن به طور کلی چرا کرگدن قلم نوشتاری و 
قلم نقاشی شما را به روی صفحه سفید به حرکت در می آورد؟ و 
اینکه از سال ها پیش تاکنون آیا نام و خلق آثار شما به نام کرگدن 

می تواند به تاثیر از اثر یاد شده باشد؟
یونسکو بیشتر به پوست کلفتی کرگدن نظر دارد. حرفی که او در 
نمایشنامه اش می زند خیلی مهم است و به نظرم متضمن حقیقتی 
مهیب. راست می گوید؛ آدم ها تقدیرشان این است که برای بقا 
پوست کلفت و کرخت شوند و انسانیتشان را کنار بگذارند. مگر 
من و شما و دیگرانی که بعدا این مصاحبه را می خوانند از این 
حیث تبدیل به کرگدن نشده ایم؟ مگر در برابر اخبار ترسناکی که 
از شش جهت محاصره مان کرده کرخت نشده ایم؟ مگر احساسات 
و عواطف انسانی مان را به مرخصی نفرستاده ایم؟ این همه جنگ 
و خونریزی و ظلم و بیداد فراگیر در جهان را مگر با پوست کلفتی 
و بی اعتنایی و فراموشی از ذهنمان دور نمی کنیم؟ بگذارید صریح 
این  شوند.  برآشفته  حرفم  از  دوستانی  می دانم  اگرچه  بگویم 
عکس العمل هایی که در دنیای مجازی از خود دربرابر حوادث و 
وقایع تلخ نشان می دهیم، خود مصداق بارز کرگدن شدن است. 
از  یا  یکی کور می شویم  یکی  کوری ساراماگو هم همین است. 
سرناچاری خود را به کوری می زنیم. از این منظر ما همه اشخاص 
نمایش کرگدنیم. اما من سعی کرده ام از حیث دیگری به این 

موجود تشبه کنم.

گفتید از حیث دیگر ، به نظر شما کرگدن حیوانی پست مدرن 
است و شما در این مجموعه آثار حالات گوناگون یک مخلوق کامل 
را به نمایش گذاشته اید که سرشار از همه حس هاست ؟ و یا القا 
کننده اثری ابزورد می تواند باشد؟ اینکه خالق اثر از دنیای آدم ها 
فاصله گرفته و با دنیای کرگدن هایش به پوچی دنیا اشاره می کند؟
مدرن و پست مدرنش را نمی دانم اما این حیوان جزو معدود 
حیوانات فرهنگی است. این بار فرهنگی، معنایی و احساسی که 
روی کرگدن سوار شده به هیچ عنوان روی مثلا اسب آبی یا موش 
کور یا استر و کانگرو سوار نیست. در ذهن انسانی ما حیوانات 
شیر  بی خبرند.  آنها  از  خودشان  که  هستند  معناهایی  حامل 
را تشبیه به سلطان می کنیم اما او بعید است چنین دغدغه ای 
داشته باشد. در این میان کرگدن ها بیش از بقیه به داستان های 
اسطوره ای وراه پیدا کرده اند و سر از شعر و قصه و نمایشنامه 
درآورده اند. کسانی که با فرهنگ انس و الفت ندارند و اهل داستان 
و تئاتر و نقاشی نیستند همواره از من می پرسند چرا اسم مجله ات 
کرگدن  می کنند  گمان  بعضی ها  حتی  گذاشته ای؟  کرگدن  را 
مجله ای است مربوط به شکار و طبیعت. ولی نه. کرگدن حامل 
معناهایی است که وقتی در وجودش تامل می کنیم آن معناها را 
هم درمی یابیم. معناهایی مثل تنهایی، درنگ، تاب آوری، مدارا و…

درواقع در این مجموعه آثار چکیده ای از رخدادهای اجتماعی، 
سیاسی و اقتصادی کنونی را به نمایش گذاشته اید؟ یا داستان 
هر اثر مستقل است و تابلو ها تعاریفی مخصوص به خود دارند؟

من چون سال ها روزنامه نگار بوده ام و همواره هرچه را خواسته ام 
گفته ام و نوشته ام، دیگر در نقاشی ام ولع حرف زدن و پیام دادن 
ندارم. در تابلوهام فقط و فقط نقاشی کشیده ام. خوب یا بد، زشت 
یا زیبا، سعی کرده ام چیزی بسازم که دیگران از تماشایش لذت 
ببرند. همین. شاید موفق نشده باشم، شاید باید بیشتر تلاش کنم، 
اما نیتم این نبوده که پیام سیاسی و اجتماعی را لابلای شاخ و 
شانه کرگدن تعبیه کنم. البته مخاطبانم آزادند که هر برداشتی که 
مناسب می بینند از نقاشی ها داشته باشند، اما من حرف هایم را در 

روزنامه و مجله زده ام، زیاد هم زده ام.

رقابت سخت »چپ راست« و »ملاقات خصوصی«

کمدی سیاسی منجی گیشه های سینما؟
اکران دو فیلم »ملاقات خصوصی« به کارگردانی امید شمس و »چپ راست« به کارگردانی حامد محمدی، باردیگر سینماداران را به احیای گیشه ها امیدوار 

کرده است؛ این آرزو محقق می شود؟

پوست کلفت چون کرگدنگالری آرتیبیشن این روزها میزبان کرگدن های علی میرفتاح است

داستان فیلم 
چپ راست 

درباره جابه جا 
شدن نوزادان 

دو زوج 
اصلاح طلب 

و اصولگرا در 
بیمارستان و 

ماجراهایی 
است که برای 

آن ها اتفاق 
می افتد

معاون سیما با اعلام بازگشت برنامه »هفت«، درباره تولید این برنامه سینمایی 
در تلویزیون همزمان با جشنواره فیلم فجر، بیان کرد: امسال علاوه بر برنامه 
»هفت« که سرقفلی است و برایمان خیلی جدی است، برنامه های دیگری هم 
داریم. »هفت« به خاستگاه اصلی که شبکه نمایش است می رود. به شکل ویژه 
در شبکه نمایش و از این پس در سال های آتی در همین شبکه تولید خواهد 

شد.
به گزارش ایسنا، جزئیات سازندگان و مجری برنامه و زمان پخش این برنامه 
هنوز اعلام نشده است. محسن برمهانی ـ معاون سیما ـ در گفت و گو با شبکه 
رادیویی نمایش و برنامه استودیو هشت، درباره تعامل با جشنواره های سینمایی 
در صداوسیما و پرداختن به این رویدادها بیان کرد: هرچقدر جشنواره های 
کشور به سمت آحاد مردم برود، طبیعتا استقبال سازمان صداوسیما به عنوان 

رسانه مردم و هم افزایی و تعاملش هم بیشتر خواهد شد.
وی اضافه کرد: سال های قبل هم این همکاری با جشنواره های فیلم کوتاه، 
سینما حقیقت و عمار بوده است؛ اینها جشنواره هایی هستند که به صورت 

متمرکزتری اطلاع دارم و حتما رویدادهای دیگری هم بوده است.
معاون سیما درباره برنامه های سینمایی همزمان با ایام جشنواره فیلم فجر 
نیز بیان کرد: امسال علاوه بر برنامه »هفت« که سرقفلی است و برایمان خیلی 

جدی است، برنامه های دیگری هم داریم. »هفت« به خاستگاه اصلی که شبکه 
نمایش است می رود. به شکل ویژه در شبکه نمایش و از این پس در سال های 

آتی در همین شبکه تولید خواهد شد.
برمهانی در ادامه گفت: در شبکه های دیگر هم ویژه برنامه هایی داریم که از 
جشنواره فجر به صورت روزانه گزارش تهیه می شود. یک برنامه تخصصی هم 
در یکی از شبکه های اصلی داریم که به صورت شبانه و گفتگومحور روی آنتن 
می رود. در عین حال دو برنامه سینمایی اصلی و ویژه داریم که یکی »هفت« و 

یکی هم برنامه ای شبانه است.
وی در ادامه درباره سریال های دهه فجر بیان کرد: برخی از سریال هایی که 
پخش آنها شروع شده است در ایام دهه فجر هم ادامه دارند و بعد از این ایام 
هم پخش خواهند شد. طبیعتا برنامه های مناسبتی و سریال هایی که پیش از 
این با موضوع انقلاب ایران ساخته شده در این ایام هم پخش می شود و حتما 

گزارش خوبی از سیمافیلم و دیگر مجموعه ها خواهیم داشت.
برمهانی در ادامه درباره پویایی مراکز سریال سازی و فیلمنامه نویسی در 
صداوسیما تصریح کرد: حوزه نمایشی به عنوان پرمخاطب ترین گونه آثاری که 
در مجموعه شبکه های صداوسیما پخش می شود به شکل ویژه مورد توجه بوده 
است در دوره تحولی هم توجه بیشتری شده است و می بینید که دو ساختار 

جدید سازمانی به حوزه نمایشی اضافه شده است و این نشان از تمرکز در حوزه 
محتواست.

معاون سیما که با برنامه استودیو هشت گفت وگو می کرد، اضافه کرد: نوشتن 
فیلمنامه به صورت خوش بینانه شش ماه طول می کشد و بعد از آن یک سال 
هم فیلمبرداری است، الان آنچه می بینیم حاصل زحمات همکاران بنده در 
دوره های قبل سازمان صداوسیماست. این نوید را می توان داد که در دوره های 
بعد که خروجی های نمایشی به مرور می رسد اول در حوزه محتوا تحول ویژه ای 
را خواهیم دید یعنی آثاری را داریم که علاوه بر داشتن ویژگی های سرگرمی و 
جذابیت که اصل کار نمایشی است و اگر نباشد بقیه موارد به حاشیه می رود 

محتوایی را هم به مخاطب منتقل خواهد کرد که باید بداند و نیاز اوست.   
و  »عمار«  مثل  ها  جشنواره  برگزیدگان  با  همکاری  درباره  پایان  در  وی 
»حقیقت« عنوان کرد: من به عنوان کسی که سال هاست جشنواره عمار را دنبال 
می کنم، در همین جشنواره جایزه برده ام، داور بوده ام و ... می بینم افرادی که از 
خروجی های این رویداد هستند در حال حاضر با من کار می کنند، طرح می آورند 
و آثار پرمخاطبی دارند و طبیعتا اتفاقی که در صداوسیما رخ می دهد پاسخ این 
سوال است. این ایام و این ماه ها و سال ها ایام بلوغ عمار به معنای دیده شدن 

آثار جشنواره در رسانه ملی است.

معاون سیما اعلام کرد
»هفت« برمی گردد اما نه به شبکه سه


